



C L A A

Coalición por la Libertad
Académica en las Américas

C A F A

Coalition for Academic
Freedom in the Americas

An initiative supported by the Coalition for Academic Freedom of the Americas

Reconnecting Venezuelan academics through the InterConectados network

Venezuela has a growing academic diaspora throughout the world, as part of the massive emigration that the country has faced in recent years. According to estimates by sociologist Tomás Páez of the Venezuelan Diaspora Observatory, some 7.2 million Venezuelans have left the country since 2003. Of those millions of people, many are professors and students, some located in universities and research centres in Latin America, Europe, North America and Asia. Many others are not integrated into academic systems. They all make up a potential network of talents, collective intelligence and relationships that can contribute to the recovery of the university and research sectors in Venezuela.

A study commanded by the Inter-American Development Bank has estimated that Venezuela has lost 16% of its scientific researchers (data published in 2020), mainly due to the deterioration of living conditions. The authors of the research point to the importance of developing networks to connect expatriate researchers to facilitate the promotion of joint projects, teaching, internships and consulting.

In order to promote connection, communication and collaboration among Venezuelan academics and researchers who live in Venezuela and in different countries, the InterConectados Foundation has made its Internet platform available to the academic community to turn it into a virtual networking and collaboration. This initiative is supported by the Coalition for Academic Freedom of the Americas (CLAA) created by the University of Monterrey (Mexico), the Human Rights Research and Education Centre at the University of Ottawa (Canada) and the international organization Scholars at Risk based in New York.

CLAA seeks to promote awareness and defense of academic freedom throughout the Americas region (from Canada to Chile). Its objective is to advance relevant human rights standards, both as a means of protecting higher education spaces in the Western Hemisphere, and as an opportunity to create best practices.

InterConectados is a non-profit organization created in 2011 by a group of academics and professionals interested in promoting the dissemination of knowledge through the use of communication technologies to facilitate timely and creative solutions to many of the social problems that require collaborative leadership in Venezuela and in Latin America. A key element for the work carried out by InterConectados is the creation of interdisciplinary teams with those in Venezuela and in the world.



C L A A

Coalición por la Libertad
Académica en las Américas

C A F A

Coalition for Academic
Freedom in the Americas

InterConectados, in collaboration with the Venezuelan Association for the Advancement of Science (ASOVAC), is working on the organization of the X Knowledge Mobilization Forum between University and Society in the last quarter of 2022. One of the sessions will be consecrated to discuss the collaboration among Venezuelan professors and researchers in Venezuela and in the world. You can submit your proposal for the X Forum by [clicking here](#)

Una iniciativa apoyada por la Coalición por la Libertad Académica de las Américas

**Reconectando a los académicos venezolanos a través de la red
InterConectados**

Venezuela cuenta con una creciente diáspora académica en todo el mundo, como parte de la emigración masiva que ha enfrentado el país en los últimos años. Según estimaciones del sociólogo Tomás Páez, del Observatorio de la Diáspora Venezolana, unos 7,2 millones de venezolanos han abandonado el país desde 2003. De esos millones, muchos son profesores y estudiantes, algunos ubicados en universidades y centros de investigación de América Latina, Europa, Norteamérica y Asia. Otros muchos no están integrados en los sistemas académicos. Todos ellos conforman una potencial red de talentos, inteligencia colectiva y relaciones que pueden contribuir a la recuperación del sector universitario y de investigación en Venezuela.

Un estudio del Banco Interamericano de Desarrollo ha estimado que Venezuela ha perdido el 16% de sus investigadores científicos (datos publicados en 2020), principalmente por el deterioro de las condiciones de vida. Los autores de la investigación señalan la importancia de desarrollar redes que conecten a los investigadores expatriados para facilitar la promoción de proyectos conjuntos, docencia, pasantías y consultorías.

Con el fin de promover la conexión, comunicación y colaboración entre los académicos e investigadores venezolanos que viven en Venezuela y en diferentes países, la Fundación InterConectados ha puesto a disposición de la comunidad académica su plataforma de Internet para convertirla en una red virtual de trabajo y colaboración. Esta iniciativa cuenta con el apoyo de la Coalición por la Libertad Académica de las Américas (CLAA) creada por la Universidad de Monterrey (México), el Centro de Investigación y Educación en Derechos Humanos de la Universidad de Ottawa (Canadá) y la organización internacional Scholars at Risk con sede en Nueva York.



C L A A

Coalición por la Libertad
Académica en las Américas

C A F A

Coalition for Academic
Freedom in the Americas

El CLAA busca promover el conocimiento y la defensa de la libertad académica en toda la región de las Américas (desde Canadá hasta Chile). Su objetivo es avanzar en los estándares de derechos humanos relevantes, tanto como medio de protección de los espacios de educación superior en el hemisferio occidental, como una oportunidad para crear mejores prácticas.

InterConectados es una organización sin fines de lucro creada en 2011 por un grupo de académicos y profesionales interesados en promover la difusión del conocimiento a través del uso de las tecnologías de la comunicación para facilitar soluciones oportunas y creativas a muchos de los problemas sociales que requieren de un liderazgo colaborativo en Venezuela y en América Latina. Un elemento clave para el trabajo realizado por InterConectados es la creación de equipos interdisciplinarios de Venezuela y el mundo.

InterConectados, en colaboración con la Asociación Venezolana para el Avance de la Ciencia (ASOVAC), está trabajando en la organización del X Foro de Movilización del Conocimiento entre la Universidad y la Sociedad en el último trimestre de 2022. Una de las sesiones estará consagrada a discutir la colaboración entre profesores e investigadores venezolanos en Venezuela y en el mundo. Puede presentar su propuesta para el X Foro haciendo clic [aquí](#)